

*Palestinian Center
For Public Opinion*



المركز الفلسطيني
للاستطلاع والرأي

Poll No. 146

Date: 13 December 2005

Dear Madam,
Dear Sir,

The target of this poll, which covers a big sample of (1873) persons living in the Palestinian territories, is to draw the attention of the world to the suffering of the Palestinian people at the economic level, the deterioration of their living conditions and the desperate need for an international support in order to establish an economic basis and provide a honorable life, in which the Palestinian people can live in peace and security as the other nations in the region do.

Please feel quite free to contact us immediately if you have any questions or inquiry on any issue of this poll.

With our good wishes and best regards,

Dr. Nabil Kukali
Director of PCPO

Website: www.pcpo.ps

**With the opening of the International Conference in London
under the auspices of the United Kingdom and Norway for
the Reconstruction of Gaza Strip,**

(73.4%) of the Palestinian people are at present worried about the livelihood of their families.

(53.3%) evaluated their economic condition as "bad".

(62.6%) are optimistic about the improvement of their economic condition after the upcoming national elections.

(60.1%) support to various degrees the continuation of the calm period with the Israelis.

Beit Sahour: Information Section

For the latest public opinion poll conducted by **Dr. Nabil Kukali** during the period October 15th to November 8th, 2005 and published by the Palestinian Center for Public Opinion (**PCPO**), a random sample of (1873) Palestinian adults over 18 years, representing all demographic specimen and strata in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip were face-to-face interviewed. The poll results revealed that (73.4%) of the Palestinian people are at present worried about the livelihood of their families. **Dr. Nabil Kukali**, the PCPO Director, said that the most important finding the poll has shown is that the Palestinian people are optimistic about the improvement of their economic conditions after the upcoming PLC elections. The rate of optimists was (62.6%), (64.1%) in Gaza Strip and (61.8%) in the West Bank. More than half of the Palestinian people, **Dr. Kukali** added, evaluated their economic condition as "bad"; (58.5%) are from Gaza and (50.2%) from the West Bank.

Creation of an economic basis

Further commented **Dr. Kukali** his findings saying that the solid basis for achieving peace is by rooting and spreading peace through the coming years, and that can only be achieved by creating, first and foremost, an economic basis. The provision of a normal life for the people and the improvement of their living and economic standard is a basic issue to end anarchy and lawlessness and to enhance stability, **Dr. Kukali** said. The absence of the comprehensive and just peace, and the security, will never lead to the economic prosperity in the region, **Dr. Kukali** said.

The Londoner International Conference

Dr. Kukali trusts that the International Conference held now in London under the auspices of the United Kingdom and Norway and the attendance

of representatives of the Quadrarian Committee consisting of the United States, Russia, the European Union and the United Nations, as well as deputies of the World Bank, the International Monetary Fund, Canada, Japan, the Palestinian Authority, Saudi-Arabia, Egypt, Jordan, Tunisia and Israel, will achieve its objective. This covers the reconstruction of Gaza Strip and Israel to make a commitment to the free movement of the Palestinians between Gaza Strip and the West Bank through daily caravans, to permit the entry of laborers to work inside Israel according to the signed agreements and to lift up the restrictions imposed on the Palestinians which badly affected their life. Add thereto the issue of the border crossing "Karni" between the Eastern Gaza Strip and the West Bank, the future of Gaza International Airport and the granting of financial support to the Palestinians.

Dr. Kukali is of the opinion that there is a desperate need for the assistance of the Palestinian people, because the poll findings reveal that the Palestinian Authority alone is not in the position neither to improve the quality of life for the Palestinians nor to create job opportunities for them. Therefore, **Dr. Kukali** commented, all the international efforts must work together in order to achieve the aspirations of the Palestinian people. The main concern of the Palestinian citizen at present, he said, is the safety and security, followed by the job and money, and thereafter the future and health.

The Calm and the Economy

The overwhelming majority of the respondents, specifically (60.1 %), support the renewal of the calm period with Israel, which will expire by the end of this current year, whilst (33.2%) are opposing the renewal and (6.7%) didn't decide yet, Dr. Kukali said. The renewal of the ceasefire, the halt of the lawlessness and the imposition of the law sovereignty on the ground will have a positive impact on the Palestinian economy and its growth, Dr. Kukali commented.

Effect of the Israeli withdrawal on the economy

Responding to the question: "Is there, you think, a substantial improvement to your life and the life of your family since the Israeli withdrawal from Gaza Strip on August 15th, 2005?", (6.8%) answered "yes, at a high rate", (34.5%) "yes, but to a certain degree", (32.9%) said "a slight improvement", (24.4%) said "no improvement at all", whilst only (1.4%) didn't make up their mind yet.

The Economic Conditions

A substantial majority (53.3%) of the Palestinian people evaluated the general economic condition in their territories as "bad ", whilst (39.5%) evaluated it as "middle" and only (6.0%) gave it the grading "good", whilst only (1.2%) declined to answer.

The Concern about the livelihood

Responding to the question: "Up to which extent are you worried now about the livelihood of your family?", (46.8%) answered "worried", (26.5%) are "too much worried", (19.3%) are "not worried to that extent", whilst (5.3%) said "not worried at all", and (2.1%) "I don't know".

Failure of the PA to create job opportunities

A great majority (64.4%) agreed to the statement that the PA is incapable of creating job opportunities to the workers, who were working in Israel. Only (26.1%) said it is capable, and (9.5%) refused to respond.

The Economic Program

Responding to the question: "Do you think that Mr. Mahmoud Abbas has an economic program to encounter the present crisis "?, (39.7%) affirmed that, and (48.6%) said "no", whilst (11.7%) answered "I don't know".

The Upcoming Legislative Council

A great majority (62.6%) of the respondents said they are optimistic that the upcoming legislative council will achieve economic accomplishments in the Palestinian territories in the near future, whilst (29.1%) said they are pessimistic, and (8.3%) declined to answer.

The Quality of Life

Regarding the question: "Do you think that the PA leadership is at present committed to its obligation to improve the quality of life for the Palestinians "?, (52.7%) said "no, not quite enough", (37.5%) said "yes, quite enough", whilst (9.8%) said "I don't know yet", or otherwise.

Also,(44.3%) of the Palestinian society is of the opinion that the Palestinian Authority is not qualified to improve the quality of life for the Palestinians in the near future, whilst (44.8%) say that it's qualified, and (10.9%) were reluctant to answer.

Joint Projects

Responding to the question: "Up to which extent do you agree or disagree to the following statement: "The mutual cooperation and the joint projects between all the nations in the region, including Israelis and Palestinians, in fields like water, health, environment, tourism and others must start as soon as possible even before reaching final peace agreements?", (22.3%) answered "strongly agree", (48.7%) "somewhat agree", (15.7%) "somewhat disagree", (10.2%) "strongly disagree" and (3.1%) answered "I don't know".

And with regard to the question: "In the light of the present situation and the background of not reaching yet an agreement about the lasting peace, do you support or object to an open market and joint economic projects between Israel and the Palestinians ?", (19.0%) answered "strongly support", (45.1%) "somewhat support", (21.7%) "somewhat oppose", (11.4%) "strongly oppose", and (2.8%) answered "I don't know".

The Concern of the Citizen

With respect to the question: "What is your main concern at present?", (23.0%) said "job / money", (39.8%) answered "the security", (15.0%) "the health", and (22.2%) said "the future".

Content with Life

To which degree are you content with your life in general ?" whereby it is said that (1) means "very discontent" and going ahead up to (10), which means "very content". The arithmetic average of the degree of "content with life" was found at (5.67).

A general view on the poll

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (236) sites. These sites are randomly chosen in accordance with **PCPO's** long experienced methodology. The sampling error throughout the survey is found at ($\pm 2.26\%$). **Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (47.7%) whereas that of the male

respondents reached (52.6%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (64.2%) West Bank, including East Jerusalem, and (35.8%) Gaza Strip.

Mr. E. Kukali further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (47.6%) city, (35.1%) village and (17.3%) refugee camp. The average of the respondent's family members was (7.12) persons and the average age of the sample respondents (33.2) years. The distribution of the sample with regard to the marital status of the respondents was as follows: (30.6%) single, (64.5%) married and (4.8%) otherwise.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Telfax: 00970 2 277 2034

Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps

Poll No. 146

Date: 13 December 2005

مع بدء المؤتمر الدولي في لندن برعاية بريطانية – نرويجية لإعادة بناء قطاع غزة

(73.4%) من الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم في الوقت الحالي.

(53.3%) قيموا أوضاعهم الاقتصادية بالسينة.

(62.6%) متفائلون بتحسن أوضاعهم الاقتصادية بعد انتخابات المجلس التشريعي القادمة.

(60.1%) يؤيدون تجديد التهنة مع إسرائيل.

بيت ساحور: الدائرة الإعلامية

في أحداث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي و نشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) و أجري خلال الفترة (15 تشرين الأول – 8 تشرين الثاني) 2005 ، وشمل عينة عشوائية من (1873) شخصا , يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاما ، جاء فيه أن (73.4 %) من الجمهور الفلسطيني قلقون على لقمة عيش أسرهم في الوقت الحالي. و صرح الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن هناك تفاؤلا بين الجمهور الفلسطيني بتحسن أوضاعهم الاقتصادية بعد انتخابات المجلس التشريعي القادمة ، إذ وصلت نسبة المتفائلين إلى (62.6 %) منهم (64.1 %) من قطاع غزة و (61.8%) من الضفة الغربية . و أضاف أن نحو نصف الجمهور الفلسطيني قيموا أوضاعهم الاقتصادية بالسينة منهم (58.5%) من قطاع غزة و (50.2%) من الضفة الغربية .

خلق قاعدة اقتصادية

و أردف د. كوكالي أن القاعدة الأساسية لتحقيق السلام ، و تجذيره و بسطه طوال السنين القادمة، تكمن أولاً و قبل كل شيء في خلق قاعدة اقتصادية . و أضاف أن توفر الحياة الطبيعية للسكان و تحسين وضعهم المعيشي و الاقتصادي هو قضية أساسية للقضاء على الفلتان الأمني و تثبيت الاستقرار و أن غياب السلام العادل و الشامل و الأمن لا يمكن أن يبشر بازدهار اقتصادي في المنطقة.

المؤتمر الدولي في لندن

و يأمل الدكتور كوكالي أن يحقق المؤتمر الدولي المنعقد حالياً بلندن برعاية بريطانية – نرويجية و بحضور ممثلين عن اللجنة الرباعية الولايات المتحدة و روسيا والاتحاد الأوروبي و الأمم المتحدة و البنك الدولي و صندوق النقد الدولي و كندا و اليابان و السلطة الفلسطينية و السعودية و مصر و الأردن و تونس و إسرائيل الهدف المرجو منه وهو إعادة بناء قطاع غزة و إلزام إسرائيل بحرية الانتقال للفلسطينيين بين قطاع غزة و الضفة الغربية عبر قوافل يومية و السماح بدخول العمال للعمل داخل الخط الأخضر وفقاً للاتفاقيات الموقعة ، و رفع القيود المفروضة على الفلسطينيين التي تركت أثراً سلبية على مجمل حياتهم ، إضافة إلى موضوع معبر المنطار " كارني " بين شرق قطاع غزة و الضفة ، و مستقبل مطار غزة الدولي و توفير الدعم المالي للفلسطينيين،

و يرى د. كوكالي أن هناك حاجة ملحة لمساعدة الشعب الفلسطيني إذ يظهر الاستطلاع أن السلطة غير قادرة وحدها على تحسين جودة الحياة الجمهور الفلسطيني من جهة ، أو إيجاد فرص عمل لهم من جهة أخرى . لهذا لا بد من أن تتكاتف الجهود الدولية لتحقيق تطلعات الشعب الفلسطيني.

و أشار إلى أن هم المواطن الرئيس في الوقت الحاضر هو الأمن و الأمان يلي ذلك العمل و النقود ثم المستقبل و الصحة.

التهدئة و الاقتصاد

و قال الدكتور كوكالي أن الغالبية العظمى من المستطلعين يؤيدون تجديد التهدئة مع إسرائيل و التي ستنتهي في نهاية العام الحالي إذ وصلت نسبتهم إلى (60.1%) في حين عارض تجديدها (33.2%) و امتنع (6.7%) عن تحديد مواقفهم. و عدّ أن تجديد التهدئة و وقف حالة الفلتان الأمني و فرض سيادة القانون على الأرض سيعتبر أثراً إيجابياً على الاقتصاد الفلسطيني و نموه.

أثر الانسحاب الإسرائيلي على الاقتصاد

و جواباً عن سؤال " حسب رأيك هل تحسنت حياتك و حياة عائلتك تحسناً له مغزى منذ الانسحاب الإسرائيلي من قطاع غزة؟" (6.8%) تحسن مرتفع، (34.5%) تحسن إلى حد ما، (32.9%) لا تحسن إلى حد ما، (24.4%) لا تحسن مطلقاً ، (1.4%) أجابوا " لا رأي لدي " .

الأوضاع الاقتصادية:

قيم (53.3%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ، في حين قيمه (39.5%) بالمتوسط، و (6.0%) بالجيد، و أمتنع (1.2%) عن إجابة هذا السؤال.

القلق على لقمة العيش

و حول سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي ؟ أجاب (46.8%) قلق ، (26.5%) قلق جداً، (19.3%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، (5.3%) غير قلق أبداً، (2.1%) أجابوا " لا أعرف".

السلطة لا تستطيع إيجاد فرص عمل

وأيد (64.4%) القول بأن السلطة غير قادرة على توفير فرص عمل للعمال الذين كانوا يعملون في إسرائيل، و قال (26.1%) منهم بأنها قادرة، ولم يجب (9.5%) منهم على السؤال.

المجلس التشريعي القادم

أجاب (62.6%) ممن شملهم الاستطلاع بأنهم متفائلون أن يقوم المجلس التشريعي القادم بتحقيق انجازات اقتصادية في المناطق الفلسطينية في المستقبل القريب، في حين أجاب (29.1%) بأنهم متشائمون، و تحفظ (8.3%) عن الإجابة.

البرنامج الاقتصادي

ورداً على سؤال " هل ترى / ين أنه لدى أبو مازن برنامج اقتصادي لمواجهة الأزمة الراهنة ؟" أجاب (39.7%) بالإيجاب، (48.6%) بالنفي، (11.7%) أجابوا " لا أعرف".

هموم المواطن

و حول سؤال " ما همك الرئيسي في الوقت الحاضر ؟" أجاب (23.0%) العمل/النقود، (39.8%) الأمان، (15.0%) الصحة، (22.2%) المستقبل.

جودة الحياة:

و حول سؤال " هل أنت / أنت تعتقدين بأن قيادة السلطة الفلسطينية تقوم بواجبها أو لا تقوم بواجبها حالياً لتحسين جودة الحياة الفلسطينية؟" أجاب (52.7%) لا تعمل بصورة كافية، (37.5%) نعم تعمل بصورة كافية، (9.8%) أجابوا " لا أستطيع أن أقرر/غير ذلك". ويرى (44.3%) من الجمهور الفلسطيني أن السلطة الفلسطينية غير مؤهلة لتحسين جودة الحياة للفلسطينيين في المستقبل القريب، في حين يرى (44.8%) أنها مؤهلة، وتردد (10.9%) عن الإجابة.

المشاريع المشتركة

وجواباً عن سؤال "إلى أي مدى توافق أو لا توافق الرأي الآتي: التعاون المتبادل و المشاريع المشتركة بين جميع شعوب المنطقة شاملة الإسرائيليين و الفلسطينيين في مجالات مثل المياه، الصحة، البيئة، السياحة، و غيرها يجب أن تبدأ في أسرع وقت ممكن و حتى قبل التوصل إلى اتفاقيات سلام نهائية؟" أجاب (22.3%) أوافق بشدة، (48.7%) أوافق إلى حد ما، (15.7%) لا أوافق إلى حد ما، (10.2%) لا أوافق بشدة، (3.1%) أجابوا "لا رأي لدي". و حول سؤال " و

في الوضع الحالي في ظل عدم التوصل إلى اتفاقية سلام دائم، هل تؤيد أم ترفض سوقاً مفتوحة و مشاريع اقتصادية مشتركة بين إسرائيل و الفلسطينيين؟" أجاب (19.0%) أؤيد بشدة، (45.1%) أؤيد إلى حد ما، (21.7%) لا أؤيد إلى حد ما، (11.4%) لا أؤيد بشدة، (2.8%) أجابوا " لا أعرف".

الرضا عن الحياة

ورداً على سؤال " كم أنت راضٍ عن الحياة بصورة عامة حيث (1) غير راضٍ إلى (10) راضٍ "؟ وكانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي للرضا عن الحياة هو (5.67) درجة.

نيزه عن الاستطلاع

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (236) موقعاً. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ($\pm 2.26\%$). و أضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذا الاستطلاع بلغت (47.4%) في حين بلغت نسبة الذكور (52.6%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (64.2%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (35.8%) من قطاع غزة.

و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (47.6%) مدينة، (35.1%) قرية، (17.3%) مخيم. و تابع قائلاً إلى أن معدل أفراد الأسرة للعينة العشوائية (7.12) فرداً و أن متوسط أعمار العينة بلغ 33.2 سنة، و أن توزيع العينة بالنسبة إلى الحالة الاجتماعية كان على النحو التالي: (30.6%) أعزب، (64.5%) متزوج، (4.8%) غير ذلك.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Telfax: 00970 2 277 2034

Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps